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Schriftelijke reactie toezegging 
 
Raad/commissie Doarp, Stêd en Omkriten 
 
Toezegging gedaan op 27 februari 2024 
 
Onderwerp Gemeente vangt geld voor stoppende veehouder 
 
Portefeuillehouder Henk de Boer 
 
 
Omschrijving toezegging 
N.a.v. agendapunt 15, Rondvraag | Gemeente vangt geld voor stoppende veehouder, wordt 
toegezegd schriftelijk te reageren op de vragen. 
 
Datum schriftelijke reactie 
8 maart 2024 
 
Schriftelijke reactie 
 
 

Rondvraag commissievergadering 

 
Van : Haye Ketelaar 
  
Aan : De voorzitter van de commissie 
  
Onderwerp : Gemeente vangt geld voor stoppende 

veehouder 
  
Commissie                                                                        : Doarp, Stêd en Omkriten 
  
Datum commissievergadering  : 27 februari 2024 
  
 
Aanleiding: 
In het reformatorisch dagblad van 17 februari 2024 kunnen we lezen: 
Gemeenten profiteren mee van de uitkoopregelingen voor veehouders in het kader van het 
stikstofbeleid. Per stoppende boer ontvangt de gemeente van het Rijk een vrij te besteden cheque 
van 27.000 euro. 
Het demissionaire kabinet stelt dat bedrag beschikbaar als bijdrage in de kosten die de gemeente 
“mogelijk” maakt om bijvoorbeeld de bestemming van het boerenerf te veranderen en de 
omgevingsvergunning te wijzigen of in te trekken. Dat blijkt uit een brief die minister Christianne 
van der Wal (Stikstof) onlangs aan de gemeenten heeft gestuurd. Gemeenten hoeven het geld niet 
aan te vragen en achteraf evenmin te verantwoorden waar ze het aan hebben besteed. Het bedrag 
stroomt vanaf mei in twee delen automatisch in de gemeentekas. 

 

 

 
Vragen: 
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1. Is het college op de hoogte van deze brief en wat is het standpunt hierover.  
 
Antwoord 
De brief was, op het moment waarop de raadsvragen werden gesteld, binnen de gemeentelijke 
organisatie bekend. De brief gaf, voordat de vragen werden gesteld, nog geen aanleiding om het 
college hierover (met spoed) te adviseren. Naar aanleiding van de vragen is dit wel gebeurd. 
 
Het gaat hier om de brief “Decentralisatieuitkeringen uitvoeringskosten Landelijke beëindigings-
regeling veehouderijlocaties voor stikstofreductie (Lbv) en Landelijke beëindigingsregeling 
veehouderijlocaties met piekbelasting (Lbv-plus)”. Minister Van der Wal heeft de brief op 11 
december 2023 aan de colleges van burgemeester en wethouders gestuurd. De brief is o.a. hier 
beschikbaar: https://vng.nl/sites/default/files/2023-12/brief-minister-nens-
decentralisatieuitkeringen-uitvoeringskosten-lbv-en-lbv-plus.pdf 
 
Graag benoemen we de volgende punten: 

• Het is bij ons bekend dat de VNG een sterke lobby heeft gevoerd om een zekere tegemoet-
koming te ontvangen voor de gemeentelijke inzet t.b.v. de uitkoopregelingen. Dit sluit ook 
aan bij de algemene inzet vanuit de VNG om extra middelen aan de gemeenten beschikbaar 
te stellen wanneer extra taken naar de gemeenten gaan. Ook uw raad heeft eerder gewezen 
op het belang van dit principe. 

• Aanvullend wijzen wij op het VNG-nieuwsbericht “Tegemoetkoming voor uitvoeringskosten 
stikstofregelingen” van 21 december 2023: https://vng.nl/nieuws/tegemoetkoming-voor-
uitvoeringskosten-stikstofregelingen. Hierin is nut en noodzaak van de compensatie aan 
gemeenten toegelicht. 

• Wij hebben kennisgenomen van het nieuwsbericht “Gemeente ontvangt 27.000 euro per 
stoppende boer” van 17 februari 2024 in het Reformatorisch Dagblad. Het artikel is 
bijgevoegd (bijlage 1). In het artikel wordt de gang van zaken rond de vergoeding geduid, 
waarbij ook het standpunt van de VNG wordt toegelicht. Wel wordt in het artikel steeds de 
term “extraatje” genoemd en de indruk gewekt dat gemeenten van de regeling “zouden 
profiteren”. Wij vinden dat de hiermee gewekte suggestie geen recht doet aan de grote (en 
extra) inzet die een flink aantal gemeenten door de uitkoopregelingen “voor de kiezen 
krijgen”.  

 
In reactie op de vraag over ons standpunt:  

• Met het oog op de voorgaande punten ondersteunen wij het resultaat van de inzet van de 
VNG om voor de extra inzet die voor dit onderwerp bij de gemeenten wordt neergelegd ook 
extra middelen vanuit het Rijk beschikbaar te stellen. 

• De uitleg van de VNG dat dit bij voorkeur gebeurt op basis van een decentralisatieuitkering 
en niet via een specifieke uitkering (SPUK) is ook goed te volgen. Deze keuze voorkomt 
onnodige extra rapportages. Deze keuze vloeit ook voort uit eerdere ervaringen rond de 
opkoopregeling voor varkenshouderijen.  

 
2. Bent u het met de CDA fractie eens dat dit geen goed signaal is richting onze agrarische 

ondernemers en dat dit niet helpt om het vertrouwen in de overheid te herstellen. 
 
Antwoord 
Mede door de wijze waarop de gekozen aanpak in het nieuwsbericht is verwoord, kan de suggestie 
ontstaan dat de gemeenten profiteren van boeren die stoppen. In dit beeld herkennen wij ons niet. 
 
Wanneer boeren besluiten om gebruik te maken van één van de uitkoopregelingen (overigens 
gebeurt dit op vrijwillige basis), hebben zij er veel baat bij om te weten wat binnen de huidige 
planologische regeling mogelijk is of wat eventueel aanvullend zou kunnen worden gewijzigd. In dat 
geval komt de gemeente in beeld. Wanneer hiervoor bij gemeenten onvoldoende inzet kan worden 
georganiseerd, kan de voortgang van processen in gevaar komen. Ook de VNG wijst hierop. De 
boeren die meedoen hebben dus juist alle belang bij het stroomlijnen van processen. Wanneer 
gemeenten hier iets meer armslag hebben, profiteren zij hier juist van. Bovendien, boeren die niet 
willen stoppen zullen ook geen gebruik willen maken van de regeling. Zij worden dus ook niet 
benadeeld.  

https://vng.nl/sites/default/files/2023-12/brief-minister-nens-decentralisatieuitkeringen-uitvoeringskosten-lbv-en-lbv-plus.pdf
https://vng.nl/sites/default/files/2023-12/brief-minister-nens-decentralisatieuitkeringen-uitvoeringskosten-lbv-en-lbv-plus.pdf
https://vng.nl/nieuws/tegemoetkoming-voor-uitvoeringskosten-stikstofregelingen
https://vng.nl/nieuws/tegemoetkoming-voor-uitvoeringskosten-stikstofregelingen
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Door capaciteit en kennis te organiseren binnen de gemeentelijke organisatie om processen te 
stroomlijnen kan het vertrouwen in de overheid wellicht juist worden versterkt. 
 
Ten overvloede geldt hier ook nog dat er veel boeren zijn die wel informeren bij de gemeenten maar 
uiteindelijk niet gebruik maken van de regeling. In die gevallen kan de gemeente geen beroep doen 
op de beschikbare middelen. In die zin is het de vraag of het Rijk juist niet mèèr zou moeten doen 
om gemeenten te ondersteunen. In ieder geval gaan wij er vanuit dat de vergoeding die wel beschik-
baar komt is gerelateerd aan een proces rond de uitkoop van een bedrijf of met daarmee samen-
hangende zaken en daar dan ook voor wordt benut. We gaan er vanuit dat dit ook gebeurt. 
 
Kortom, de gekozen aanpak is wat ons betreft goed uit te leggen. De gekozen inzet kan ook helpen 
om juist het vertrouwen in de overheid te versterken. 
 
3. Welke stappen kunnen worden gezet.  

 
Antwoord 
Op basis van de beantwoording bij 1 en 2 is er op dit moment geen directe aanleiding om als college 
verdere actie te ondernemen.  
 
Wel wijzen wij aanvullend nog op een aantal aspecten: 

• De aanpak stikstof in combinatie met de uitkoop van bedrijven speelt op dit moment binnen 
onze provincie met name in Zuidoost-Fryslân. Hoewel in Súdwest-Fryslân wel sprake is van 
stikstofgevoelige natuur (o.a. Fûgelhoeke bij Koudum) heeft dit vooralsnog geen zodanige 
impact dat dit voor Súdwest-Fryslân leidt tot de mogelijkheid of tot verzoeken om gebruik te 
maken van de uitkoopregelingen. De omstandigheid dat we eventueel middelen zouden 
krijgen bij uitkoop is bij ons nu niet aan de orde. 

• De aanpak van de uitkoopregelingen is zodanig opgezet dat de gemeenten niet op de hoogte 
zijn van de adressen die voor de uitkoopregelingen in aanmerking komen. Boeren kunnen dit 
wel zelf beoordelen en vervolgens al dan niet (en op vrijwillige basis) in actie komen. Dat 
kan dan door zelf het Rijk, de provincie Fryslân of de betrokken gemeente te benaderen. 
Wanneer dit gebeurt kan het verdere gesprek worden gevoerd. 
De ervaring leert dat de aanpak rond de uitkoopregelingen in beweging blijft. We houden 
daarom, in samenspraak met de provincie en andere Friese gemeenten, ontwikkelingen 
nauwlettend in de gaten. Op die manier kunnen we waar nodig snel inspelen op 
veranderingen. 

• In het nieuwsbericht van het Reformatorisch Dagblad wordt o.a. ook ingegaan op regelingen 
binnen de gemeente Ede en Barneveld m.b.t. het creatief omgaan met de inzet van bijv. de 
leges. Een situatie die daar mede is ingegeven door het grote aantal potentiële uitkoop-
gegadigden. Een dergelijke situatie is in Súdwest-Fryslân niet aan de orde. 
 

 
 
Bijlage(n): 
1. Nieuwsbericht “Gemeente ontvangt 27.000 euro per stoppende boer” (17 februari 2024, 

Reformatorisch Dagblad) 
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